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гісторыя нічому 
не вучыць, а 
толькі наказвае за 
няведанне ўрокаў

Васіль Ключэўскі

гАНдАлЬ

“НечакаНая” зіма спыНіла 
рэкаНструкцыю

Да 70-годдзя вызвалення Гарадка 24 снежня планавалася рэканструіраваць вайсковыя могілкі і 
цэнтральную плошчу райцэнтра. Але зараз праца спынена.

Яшчэ напрыканцы чэрвеня ў Гарадку 
распачалася праца рэканструкцыі 
вайсковых могілак і цэнтральнай 
плошчы. Але пасля дэмантажа агароджа 
на могілках і асфальтава-бетонных 
пакрыццяў на аб’екце праца спынілася 
амаль на два месяцы.

Аднавілася праца, калі на вуліцы 
пачаў адчувацца подых надыходзячай 
зімы. Да ўсталявання бетоннай падушкі 
для пліткі будаўнікі прыступілі толькі 
напачатку лістапада, калі на вуліцы 
тэмпература панізілася да 5-10 градусаў. 
Па тэхналогіі ўсталявання трутуарнай 
пліткі аптымальная тэмпература паветра 
15-18 градусаў, а мінімальная 12. Калі 

ж тэмпература ніжэй мінімальнай, то 
неабходна рабіць праграванне бетона 
для захавання якасці працы.

Але і не карыстаючыся такімі 
стандартамі ўсталявання бетоннага 
пакрыцця будаўнікі і да пачатку снежня 
не завяршылі бетанаванне плошчы. 
Працы, як кажуць засталося на дзень.

Але зараз праца на плошчы спынена. 
І спынена праца па ўсталяванню пліткі 
хутчэй за ўсё да цёплых часоў. Бо 
відавочна, што дадатковых сродкаў у 
бюджэце на праграванне бетона, каб 
класці плітку няма.

Гэтая сітуацыя – яскравае сведчанне 
безгаспадарчасці, якую ўлады 

дэманструюць з пачаткам рэканструкцыі 
Гарадка. Да валюнтарызма 
райспажыўсаюза па пачатку будаўніцтва 
гандлёвага цэнтра зараз трэба дадаць 
і безгаспадарчасць пры рэканструкцыі 
могілак і плошчы.

Канешне, ўлады і далей будуць 
запэўніваць жыхароў, што гэта ўсё для 
шчасця народнага і трэба перацярпець 
гэты час да “Дажынак—2014”. Бо потым 
жа будзе ператварэнне Гарадка.

Але кошт гэтага ператварэння 
ўжо зараз выклікае непаразуменне. 
Асабліва ў пампезна абвешчаны “Год 
беражлівасці”.

леанід гаравы

Урачысты мітынг, прысвечаны 
70-годдзю вызвалення Гарадка 
і раёна, распачаўся на пяць 
мінут раней за абвешчаны час. 
Вядучая ўрачыстасцяў прадставіла 
першае слова намесніку старшыні 
райвыканкама Надзеі Буруновай, 
якая распавяла аб гістарычнай 
значнасці падзей 70-гадовай даўніны. 
Старшыня ветэранскай арганізацыі 
раёна Жанна Паметнікава ў сваім 
выступе распавяла аб значэнні 
вызвалення Гарадка і ўвазе, якая 
надаецца ўладамі для вырашэння 
пытанняў жыцця ветэранаў. Вайсковы 
камісар раёна Зміцер Бугамірскі, 
як і трэба вайсковаму чалавеку, 
распавёў аб ходзе Гарадоцкай 
наступальнай аперацыі і вайсковых 
частках і злучэннях, якія змагаліся на 
гарадоцкай зямлі.

Прынікненным атрымаўся выступ 
на беларускай мове нашага зямляка 
Уладзіміра Скарынкіна, які распавёў 
пра свайго бацьку, які загінуў пад 
Берлінам у баях за Зяелаўскія высоты, 
і прачытаў верш прысвечаны памяці 
бацькі. Пасля прамовы паэта да 
помніка 12-ці часткаў і злучэнняў 
былі ўскладзены два вянкі: ад 
Гарадоцкага райвыканкама і раённай 
ветэранскай арганізацыі. Бацюшка 
Ўладзімір прамовіў за вечны пакой 
загінулых пры вызваленні Гарадка 
і раёна, а да помніка ўсклалі жывую 
гірлянду “Славы”.

Напрыканцы мітынга прагучала 
12 салютаў вайсковым часткам, 
якія атрымалі назвы “Гарадоцкіх”. 
Прадстаўнікі прадпрыемстваў і 
навучальных устаноў райцэнтра 
ўсклалі вянкі да помніка 12-ці 
часткаў і злучэнняў. На гэтым мітынг 

завяршыўся.
Ніхто з уладаў, прадстаўнікоў 

ветэранскай арганізацыі, 
прадпрыемстваў, навучальных 
устаноў у 70-ты дзень вызвалення 
Гарадка не палічыў патрэбным 
ускласці вянкі ці кветкі да магіл 
Герояў, да магіл вызваленцаў 
на мемарыяльным комплексе 
“Несмяротнасць”.

Канешне, толькі на старонцы 
чэснай газеты “Рэспубліка” 
магчыма прачытаць, што ў Гарадку 
“преображен” мемарыяльны 
комплекс “Памяць”(??) ( respub-
lika.info/5901/history/article66415/  
). У сапраўднасці мемарыяльны 
комплекс “Несмяротнасць” ляжыць 
у недабудаваным выглядзе, як 
нямы дакор безгаспадарчасці і 
бяспамяцтву мясцовай улады. Тры 
Героя Савецкага Саюза па афіцыйнай 
версіі пахаваныя тут не дачакаліся ў 
святочны дзень памяці ад існуючай 
улады.

Толькі тры гваздзікі, якія ўсклаў я, 
апынуліся на пастаменце генерал-
маёра Мікалая Каржанеўскага, 
камандзіра 26-й гвардзейскай 
дывізія, які загінуў у 1944 годзе на 
гарадоцкай зямлі.

Між тым, шчэ 21 снежня перад 
наведваннем Гарадка старшынёй 
Віцебскага аблвыканкама 
Аляксандрам Косінцам гарадоцкія 
ўлады ўсталявалі помнік правадыру 
кастрычніцккага пераварота Леніну 
каля Дзіцячай школы мастацтваў. Але 
вось ад свайго абласнога кіраўніка 
мусіць не атрымалі патрэбных парад 
наконт шанавання памяці загінулых 
вызваліцеляў Гарадоччыны.

леанід гаравы

 24 снежня ў Гарадку прадстаўнікі прадпрыемстваў, арганізацый 
райцэнтра і госці каля райвыканкама ўшанавалі памяць 12-
ці часткаў і злучэнняў, якія вызвалялі Гарадок ад нямецка-
фашысцкіх захопнікаў. Але пра магілы трох Герояў Савецкага 
Саюза, пахаваных па афіцыйнай версіі на мемарыяльным 
комплексе “Несмяротнасць”, як і магілы больш пяці тысяч 
пахаваных вызваліцеляў, "забылі".

Да Герояў Не Дайшлі
ПАмяцЬ

Гандлёвая сетка “Еўраопт” актыўна 
развіваецца апошнія гады, праводзячы 
атакуючую маркетынгавую стратэгію. 
Слоган “Чырвоная цана” за апошнія гады 
стаў вядомы мусіць усім пакупнікам 
гарадоў і райцэнтраў Віцебшчыны. Калі 
ў 2010 годзе сетка крамаў налічвала 
39 аб’ектаў і не была прадстаўлена на 
Віцебшчыне, то ў 2011 годзе першая крама 
“Еўраопта” з’явілася ў Віцебску. Зараз сетка 
налічвае 150 крамаў рознага фармата ад 
самых маленькіх Х да гіпермаркетаў.

Адначасова з гэтым сетка радуе 
пакупнікоў нізкімі коштамі ў параўнанні 
з існуючымі ў традыцыйных сетках 
райспажыўсаюза ці “Веста”. Напрыклад 
на пачатку снежня кошт садавіны у 
любой краме быў такі: грэйпфрукт – 9900, 
мандарыны – 12 900, гранаты – 17 500 за 
кг, разынкі – 26 900, сок гранатавы – 12 
900, квас старажытны 1,5 л -- 5950 і г.д. па 
розных відах прадуктаў і прамысловых 
тавараў.

Таксама ў сетцы дзейнічае традыцыйны 
еўрапейскі метад дысконтных скідак 
для пастаянных пакупнікоў. Пры гэтым 
самі працаўнікі сеткавых крамаў маюць 
дысконтныя карткі з 5% зніжкай на ўсе 
тавары крамаў “Еўраопта”. Заробкі для 
працуючых у краму па вул. Вакзальнай 
прапануюцца вышэй сярэдняй па 
Гарадоцкаму раёну: старшыя касіры – ад 
4500тыс. руб., кантралёры-касіры – ад 
4300 тыс. руб., прадаўцы – ад 4100 тыс. 
руб., грузчыкі – ад 4000 тыс. руб..

Першая крама “Еўраопта” будзе месціцца 
ў былым будынку крамы “Поўнач”, што 
каля малаказавода, які некалькі гадоў 
раней выкупілі прыватнікі.

Відавочна, што ў Гарадок прыходзіць 
сурьёзны канкурэнт, як для 
райспажыўсаюза, так і для прыватных 
гандляроў.

Т. гаражанка

Напрыканцы года ў Гарадку 
па вул. Вакзальная павінна 
адкрыцца крама фармата Х з 
сеткі “Еўраопт”

“еўраопт” 
прыхоДзіць 

і Да Нас

з Новым 2014-м годам!
“Гасцінец” жадае сваім чытачам здароўя, 

аптымізму і веры ў лепшае.

16 снежня указам кіраўніка краіны 
на 23 сакавіка 2014 года прызначаны 
выбары дэпутатаў мясцовых 
Саветаў 27 склікання. Выбарчая 
кампанія распачалася фармаваннем 
тэрытарыяльных выбарчых камісій 
абласных, раённых, сельскіх Саветаў.

24 снежня завяршылася вылучэнне 
прадстаўнікоў у склад Гарадоцкай 
раённай выбарчай камісіі. Вылучана 
16 прадстаўнікоў ад прадзяржаўных 

26-27 снежня адбудзецца 
фармаванне тэрытарыяльных 
выбарчых камісій па выбарах 
дэпутатаў мясцовых Саветаў 
27 склікання

кампаНія 
па выбарах 
стартавала

мяСцовыя САвЕТы

(працяг на стар. 2)
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СЕлЬСкАя  гАСПАдАркА

у цэНТры ўвАгі

грамадскіх арганізацый 
і прафсаюзаў, ад КПБ, 
працоўнага калектыва і 
грамадзян шляхам падачы 
заявы. Гэтыя вылучэнцы 
з’яўляюцца супрацоўнікамі 
бюджэтных арганізацый 
або начальнікамі 
структурных адзінак. 
Вылучаных прадстаўнікоў ад 
дэмакратычных арганізацый 
няма.

26 снежня адбудзецца 
паседжанне прэзідыума 
Гарадоцкага райсавета 
і выканкама на якім 
сфармуецца раённая камісія, 
куды не абяруць хутчэй за 
ўсё аднаго ці трох вылучаных 
прэтэндэнтаў. Каб было 
падабенства на плюралізм. 
Ніводнага прадстаўніка 
дэмакратычных арганізацый 
у складзе раённай камісіі не 
было з 1994 года.

Пасля фармавання 
тэрытарыяльных камісій 
пачнецца этап фармавання 
акруговых і участковых 
камісій, калі дакументы на 
вылучэнне магчыма падаваць 
адпаведна да 3 студзеня і да 

2 лютага ўключна. Вылучэнне 
кандыдатаў у дэпутаты будзе 
праходзіць з 12 студзеня па 10 
лютага, пры гэтым падача заяў 
на рэгістрацыю ініцыятыўных 
груп павінна завяршыцца 16 
студзеня.

У гэтым годзе прыняты 
касметычныя папраўкі у 
Выбарчы кодэкс, якія ніякім 
чынам не паўплывалі на 
працэдуру фармавання 
камісій. У выбарчыя камісіі 
па-ранейшаму не могуць 
быць у абавязковым парадку 
ўключана прадстаўнікі 
кандыдатаў. Таксама не 
забяспечаны празрысты 
падлік галасоў і права 
назіральнікаў бачыць, за каго 
пададзены голас выбаршчыка. 
Пры гэтым цяпер кандыдаты 
пазбаўлены права друкаваць 
праграмы за кошт бюджэтных 
сродкаў, а павіння для 
гэтага сфармаваць свае 
грашовыя фонды. Магчыма 
прагназаваць, што кандыдаты 
ад улады ў безальтэрнатыўных 
акругах ніякія праграмы за 
свае грошы друкаваць не 
будуць.

л. Антонаў

мяСцовыя САвЕТы
(пачатак на стар. 1)

Грамадзяне Гарадоччыны могуць не спяшацца 
з набыццём радыёпрыёмнікаў, працуючых ад 
электрычнасці, калі вераць міністру інфармацыі 
Алегу Праляскоўскаму. Але рэаліі жыцця сведчаць 
пра іншае.

Міністар інфармацыі Беларусі 
Алег Пралескоўскі яшчэ 
напрыканцы лістапада запэўніў 
чытачоў газеты “Віцебскія весці", 
што існуючая сетка правадного 
радыё будзе захавана. 
Сапраўды, напрыканцы 2013 
года адным з самых актуальных 
пытанняў для людзей сталага 
ўзроста стала пытанне 
існавання праваднога радыё 
да якога яны прызвычаіліся з 
дзяцінства.

Яшчэ напачатку гэтага года 
кіраўнік “Белтэлекама” заявіў, 
што ў 2014 годзе бесправаднога 
радыё не будзе. Адпаведна 
напрыканцы года супрацоўнікі 
гэтай нацыянальнай 
арганізацыі сталі паведамляць 
грамадзянам аб тым, што 
сапсаваная правадная сетка 
радыё ўжо не рамантуецца.

На сайце жа Белтэлекаму 
паведамляецца: “У цяперашні 
час аднамомантавага 
адключэння праваднога 
вяшчання не плануецца. 
Сёння праводзіцца планавая 
аптымізацыя сеткі праваднога 
вяшчання ў Рэспубліцы 
Беларусь у сувязі з крытычнымі 
тэрмінамі эксплуатацыі 
драўляных ці жалезабетонных 
апор і іншых кампанентаў 
сеткі , нарматыўны тэрмін 
эксплуатацыі якіх складае 
не больш за 25 гадоў (увод у 
эксплуатацыю ажыццяўляўся 
ў 80 -я гады) , і далейшая 
эксплуатацыя якіх выклікае 
непакой ў частцы забеспячэння 
пытанняў бяспекі пры іх 
эксплуатацыі і абслугоўванні. 
Паэтапная аптымізацыя 
праводзіцца ў тым ліку 
апошнія некалькі гадоў. Пры 

правядзенні работ па замене 
ліній электраперадач у 
населеных пунктах адпаведныя 
апоры выкарыстоўваюцца, 
у тым ліку і для арганізацыі 
сумеснага подвеса ліній сеткі 
праваднога вяшчання.”

Пралескоўскі ж са свайго 
прапаганднага рупора заявіў у 
размове з чытачом: “"Развіваць 
правадное радыё і цягнуць 
новыя лініі ў XXI стагоддзі 
ніхто не будзе. Але тыя драты 
, якія ўжо ёсць , у агляднай 
будучыні для радыё будуць 
захаваныя. Правадное радыё 
- гэта не толькі інфармацыя 
, культура , музыка , асвета , 
гэта яшчэ і канал абвесткі пры 
надзвычайных сітуацыях " .

У сапраўднасці на 
Гарадоччыне ад рамонта 
радыёкропак зараз 
адмаўляюцца і раяць 
грамадзянам набываць 
радыёпрыёмнікі. Таксама 
раяць перад набыццём 
радыёпрыёмніка напісаць заяву 
аб адмаўленні ад радыёкропкі.

Пры такіх розных словах 
зверху і на месцы ў Гарадку 
ўзнік ажыятаж на радыё 
прыёмнікі. Напачатку гэтага 
тыдня ў райцэнтры ў свабоднай 
прадажы іх не стала. Больш 
двухсот прыёмнікаў было 
рэалізавана толькі ў краме 
“Л-цэнтр”. Чарговая партыя 
прыёмнікаў коштам па 200 тысяч 
рубл. будзе тут напрыканцы 
тыдня. У “Дамавёнак” ( польская 
крама) прыёмнііа таксама 
паступяць напрыканцы тыдня 
па кошту 170 тыс. рубл., а на 
“Белтэлекаме” іх магчыма 
замовіць па 164 тыс. рубл.

л. Антонаў

розНыя 
паДыхоДы Да 

праваДНоГа раДыё

аутсайДзеры 
сельскаГаспаДарчай 

вытворчасці
Нацстаткамітэт апублікаваў афіцыйныя дадзеныя развіцця сельскай 
гаспадаркі за дзесяць месяцаў гэтага года. Арганізацыі Гарадоцкага раёна і 
далей працягваюць дэманстраваць адны з горшых паказчыкаў у краіне.

Афіцыйныя даныя развіцця 
сельскай гаспадаркі раёна за 
дзесяць месяцаў сведчаць ад 
крызісе сельскагаспадарчай 
вытворчасці. У прычынах 
кепскага становішча сельскай 
гаспадаркі раёна мусяць 
разбірацца спецыялісты. Але 
відавочна, што на яе становішча 
ўплывала і жыццёвая пазіцыя 
кіраўніка райсельгаспрода, які 
зараз знаходзіцца пад следствам 
за злоўжыванне службовым 
становішчам. 

Пры гэтым справа не толькі ў 
тым, што сельскагаспадарчыя 
арганізацыі зменшылі аб’ёмы 
вытворчасці, але гэтыя 
паказчыкі з’яўляюцца аднымі з 
самых нізкіх у краіне. Гэта бачна 
на прыкладзе вырошчвання 
зернавых, бульбы, гародніны і 
г.д.. Пра зернавыя мы ўжо пісалі 
раней і тыя дадзеныя захаваліся 
і па выніках кастрычніка: у 

бункернай вазе сабралі на 11 
тысяч тон менш, чым у 2012 годзе, 
а ўраджайнасць зменшылася 
з 24,2 ц/га да 18,5 ц/га меншая 
у краіне толькі ў Браслаўскім 
раёне -- 17,8 ц/га, дзе займаюцца 
больш курортнымі справамі, 
чым сельскай гаспадаркай.

Яшчэ горш аказаліся справы 
з другім хлебам – бульбай. 
Агульная вытворчасць бульбы 
зменшылася ў шэсць (!) разоў з 
1586 тон да 258 тон, пры гэтым 
ураджайнасць упала роўна ў 
два разы з 206 ц/га да 103 ц/
га. Таксама меней вырасцілі на 
гарадоцкіх палетках гародніны 
– 19 тон замест 29 з папярэдняга 
года.

У параўнанні з аналагічным 
перыядам мінулага года 
зменшылася таксама 
вытворчасці яек амаль на 
мільён штук, рэалізацыя мяса 
жывёлы і птушак амаль на 550 

тон, рэалізацыя малака больш 
чым на 700 тон. Пры гэтым пятая 
частка малака не рэалізавана, а 
пайшла на ўнутры гаспадарчыя 
патрэбы.

Магчыма прыводзіць і іншыя 
паказчыкі пагаршэння спраў – 
па пагалоўю і г.д.. Напрыклад, 
рэнтабельнасць прадаж у 
сельскай гаспадарцы адмоўная 
– 5,8%, а ўся дзейнасць 
арганізацый раёна прынесла 
страт на амаль 30 мільярдаў 
рублёў.

Дзеля аб’ектыўнасці 
трэба адзначыць, што ў 
цэлым і па краіне паказчыкі 
сельскагаспадарчай выт-
ворчасці пагоршыліся. А гэта 
сведчанне таго, што курс 
на павелічэнне аграрнай 
вытворчасці праз развіццё 
аграгарадкоў у 2012 годзе 
забуксаваў.

л. Антонаў

Спрынт аказаўся апошнім 
афіцыйным стартам у гэтым 
годзе для большасці беларускіх 
біятланістаў, якія не парадавалі 
сваіх заўзятараў. Па традыцыі 
звычайна слабыя вынікі маюць 
мужчыны, але 14 снежня кепскія 
вынікі паказалі і жанчыны. Праўда 
без удзелу Дарьі Домрачавай, 
якая прапусціла гэты этап, 
сканцэнтраваўшы сілы на 
індывідуальнай падрыхтоўцы да 
алімпіяды.

Лепшай сярод беларусак у 
спрынце аказалася Людміла 
Калінчык, якая пры двух 
промахах, заняла 53-е месца і 
атрымала права стартаваць у 
нядзельным пасьюце. Надзея 
Скардзіна нечакана дапусціла 
тры промахі толькі на лёжке і 
заняла 61-е месца без права на 
ўдзел у пасьюце. Далучаная да 
беларускай зборнай Настасся 
Каліна, стартаваўшы 93-й, 
дапусціла два промахі і заняла 
75-е месца, як і на папярэднім 

спрынце.
Настасся Дубарэзава стартавала 

63-й: на стойцы лёжа дапусціла 
адзін промах, але пры стральбе 
стоя толькі адзін раз папала 
ў мішэнь і адкруціла чатыры 
штрафных круга. Вынікам стала 
месца ў апошняй дзесятцы 
біятланістак – 93-е.

У спрынце ж другі раз запар 
перамагла швейцарка Селена 
Гаспарян, на другое месца 
паднялася вопатная Кайса 
Макарайнен, а трэццяе месца 
заняла украінка Валя Семярэнка.

Пасля трох першых этапаў 
біятланісты накіроўваюцца на 
святочныя вакацыі, каб 3 студзеня 
ў нямецкім Аберхофе стартаваць 
у спрынтарскіх гонках. Вынікі 
першых стартаў даволі кепскія для 
нашых біятланістак. У агульным 
заліку Кубка свету ачкі маюць 
толькі Дарья Домрачава – 116 
(15-е месца) і Надзея Скардзіна – 64 
(30-е месца). У астатніх беларусак 
пасля трох этапаў алімпійскага 

сезону ніводнага заліковага ачка. 
Лідэрамі жаночага сезону зараз 
сталі чэшка Гадрыэла Саўкалава 
(191 ачко), швейцарка Селена 
Гаспарян (179), расіянка Ірына 
Старых (171).

Нагадаю, што ў мінулым сезоне 
заліковыя ачкі перад каляднымі 
вакацыямі мелі чатыры нашых 
біятланісткі і размяшчаліся ў 
агульным заліку Кубка свету 
на наступных месцах: Дарья 
Домрачава – 4-е, Надзея Скардзіна 
– 8-е, Людміла Калінчык – 44-е, 
Настасся Дубарэзава – 45-е (28 
ачкоў).

Сярод мужчын толькі Яўген 
Абраменка мае 18 заліковых 
ачкоў і ідзе на 54-м месцы ў 
агульным заліку Кубка свету. 
Аматарам біятлону застаецца 
толькі спадзявацца, што за тры 
тыдні еўрапейскіх збораў нашы 
біятланісты палепшаць фізічную 
форму, якая значна саступае іх 
канкурэнтам.

л. Антонаў

На вакацыі з Горшым 
выНікам апошНіх ГаДоў

СПАрТыўНАя  НАвіНА

У спрынтарскай гонцы ў французкім Ансі Настасся Дубарэзава паказала 
найгоршы вынік за апошнія тры сезоны, зноў праваліўшы стральбу стоя.

Працэс распачаўся, як 
папярэдняе паседжанне 
для разгляду грамадзянскай 
справы. Але пасля прызнання 
ісцом сапраўднасці даведак, 
прадстаўленых адказчыкам, 
і згоды адказчыка з іскам, 
адбылося паседжанне па 
разгляду скаргі.

Агульны іск грамадзяніна на 
час разгляду скаргі дасягнуў 
7,863 млн. Дадзеныя прэтэнзіі 
не аспрэчваў прадстаўнік 
адказчыка, як і неабходнасць 
кампенсацыі заяўніку 500 тысяч 
рублёў за паслугі юрыста. У сваім 
слове юрыст прадпрыемства 
патлумачыла, што арганізацыя не 
магла выплаціць законны заробак 
і адпускныя, бо мае вялікую 

крэдыторскую запазычанасць і 
рух грошаў прадпрыемства быў 
заблакаваны.

Пасля невялікага перапынку 
старшыня суда вынес рашэнне 
на карысць заяўніка, абавязаўшы 
выплаціць работніку усе грошы ў 
бліжэйшы час, а таксама спагнаць 
з прадпрыемства грошы на 
адваката і яшчэ дзяржаўную 
пошліну ў памеры 351 тысяча 
рублёў.

Адказчык мае права ў 
дзесяцідзённы тэрмін аспрэчыць 
гэта рашэнне ў абласным судзе, 
але гэта таксама патрабуе 
дадатковых аплат. Іншая справа, 
як хутка грамадзянін К. атрымае 
прысуджаныя грошы.

л. Антонаў

Грошы праз суД
Былы работнік ААТ “Гарадоцкі РАПЗ” павінен 
атрымаць заробак, адпускныя і кампенсацыю па 
рашэнню суда Гарадоцкага раёна
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«Салідарнасць» разузнала, что думают о пошлине 
на авто Лявон Вольский, Александр Солодуха, 
водитель маршрутки и читатель «СБ».

П р е д п р и н и м а т е л ь : 
«Армия чиновников сожрет 
эти деньги и не подавится»

П р е д п р и н и м а т е л ь 
из Солигорска Павел 
считает пошлину на авто 
несправедливой.

— Министр финансов 
Харковец кивает на другие 
страны, мол, там тоже 
такой налог есть. Так в других 
странах люди не платят 
такие деньги за продукты и 
одежду, как в Беларуси! Если 
денег в бюджете нет – так 
и скажи, а не езди людям по 
ушам.

Бизнесмен уверен, 
поступления от пошлин на 
авто «армия чиновников 
сожрет и не подавится, а 
дороги лучше не станут».

водитель маршрутки: 
«люди перестанут техосмотр 
проходить. дешевле будет 
заплатить штраф»

— Чтоб их раком поставило 
с этой пошлиной, — это 
самое ласковое ругательство 
из уст водителя маршрутки 
Слуцк-Минск в ответ на 
просьбу журналиста дать 
оценку новому законопроекту. 
— Вы же понимаете, что это 
двойное налогообложение. У 
нас ведь дороги платные!

По мнению водителя, 
вводить пошлину на авто 
несправедливо.

— Кто-то, как я, целый 
день за рулем, а кто-то 
два-три раза в год выедет, 
чтобы техосмотр пройти 
и тоже должен платить. Я 
вот думаю, люди перестанут 
техосмотр проходить. 
Дешевле будет заплатить 
штраф, —предположил 
собеседник.

Водитель частной 
маршрутки прогнозирует 

рост цен на билеты, но считает, 
что люди не откажутся от 
поездок.

— Я не знаю, что надо 
сделать, чтобы наш народ 
начал протестовать и 
доказывать власти свою 
позицию, — рассуждает он. — 
Белорусы живут по принципу 
«моя хата с краю».

Александр Солодуха: «у 
меня водитель»

В свое время активно 
поддержавший налог на 
тунеядство Александр 
Солодуха, услышав о принятой 
депутатами пошлине на авто, 
скороговоркой выпалил:

— Я сам за рулем не езжу. У 
меня водитель. Я живу моим 
концертом на «Минск-Арене» 
8 марта. Мне некогда…

После этой речи король 
белорусской эстрады 
отключился.

лявон вольскі: «Не 
перастаю здзіўляцца 
бясконцаму ідыятызму 
ўлады»

А вось Лявон Вольскі не стаў 
хаваць сваё меркаванне аб 
якая ўводзіцца пошліне.

- Народ пачынаюць біць 
па самых балючых месцах. 
Бо машына, тэлефонён, 
тэлевізар - у нашым 
грамадстве, Дзе спажыванне 
прыроўненае ды рэлігіі - гэтя 
святое. Таму Яшчэ пара такіх 
законаў - І Будзе Майдан І 
Рэвалюцыя. Асабіста я Пакула 
ня ведаю, як рэагаваць на 
гэты абсурд. Думаю. І ўсё 
ня перастаю здзіўляцца 
бясконцаму ідыятызму ўлады.

Аднак, як у выніку павядуць 
сябе беларусы? Як вядома, 
нямы плаціць двойчы.

(скарочана) 
Таццяна гусева

gazetaby.com/cont/art.php

«… ў беларусі 
буДзе майДаН»

Не думай, чалавек, што ты забыты 
У гэтым сьвеце, дзе хапае зла, 
Што доля адвярнулася нібыта, 
Ці зноў бачком у нечым абышла. 

Не думай, што твой плён – пусты і марны, 
І можна кінуць рупнасьці кайло. 
Глядзі, як ранкам у нябёсах хмарных 
Чароўнай кветкай сонца расьцьвіло. 

За намі наглядаюць вочы Бога, 
Яны заўжды не скупяцца сьвятлом. 
Не думай, што ў тупік вядзе дарога, 
Што ўсё ў быцьці людзей пайшло на злом. 

Пакуль яшчэ прадвесьнікі не трубяць... 
Жыві спакойна на сваёй зямлі, 
Не думай, што цябе ніхто не любіць, 
Лепш сам любоў да бліжняга сьпялі.

16 сНежНя 
НараДзіўся сярГей 

закоННікаў

НАшА ўлАдА

выратавальНая зНахоДка 
Што трэба рабіць, калі сытуацыя ў эканоміцы дрэнная, загады прэзыдэнта 
не выконваюцца, народ незадаволены, а давер да ўлады падае? Правільна, 
трэба рэгулярна праводзіць вялікія нарады.

Нарэшце знойдзеная 
« п а л а ч к а - в ы р у ч а л а ч к а » , 
з дапамогай якой можна 
вырашыць усе згаданыя 
праблемы. Гэта ж проста, як усё 
геніяльнае. І як гэта Лукашэнка 
раней не дадумаўся да такога 
шыкоўнага выйсьця, нават 
дзіўна.

Кіраўнік дзяржавы зрабіў 
рацыянальную выснову, 
што народ можа дараваць 
лідэру шмат, але толькі 
не бязьдзейнасьць. Вось 
прыклады ад адваротнага 
дае віктар януковіч. Ён 
больш за тыдзень маўчаў, 
ніяк не тлумачыў адмову 
ад падпісаньня Ўкраінай 
дамовы аб асацыяцыі на 
Віленскім саміце. Потым 
некалькі дзён маўчаў пасьля 
зьбіцьця «Беркутам» людзей 
на Майдане. І ўкраінцы ня 
могуць зразумець: у іх ёсьць 
прэзыдэнт, ці яго няма.

Лукашэнка дэманструе тым 
большую актыўнасьць, чым 
горшыя справы ў краіне. 
Няхай і вынікаў асаблівых 
няма, але народ бачыць: ён 
жа стараецца.

Праблема ня толькі ў тым, 
што краіна ўступіла ў крызіс 
кіравальнасьці. Горш за 
тое, гэта пачынае бачыць 
насельніцтва. Усе пляны і 
заданьні, якія раздае кіраўнік 
дзяржавы, не выконваюцца. 
Самае страшнае для 
аўтарытарнага лідэра — 
чыноўнікі перастаюць 
яго баяцца. Найлепшая 
ілюстрацыя гэтай тэзы — 
сытуацыя ў дрэваапрацоўцы.

Адзін з элемэнтаў 
гэтага крызісу быў 
прадэманстраваны на 
нарадзе ў аўторак. «Мяне 
інфармуюць, што пасьпяховыя 
кіраўнікі прадпрыемстваў 
ня хочуць ісьці ва ўладу... 
Высокапастаўленая пасада, 
як мне дакладваюць, 
некаторымі ўспрымаецца як 
дадатковая нагрузка і крыніца 
падвышанай небясьпекі», 

— сказаў Лукашэнка. Гэтую 
сытуацыю праілюстраваў 
кіраўнік адміністрацыі 
прэзыдэнта Андрэй кабякоў: 
«У рэзэрве на пасаду на-
месьніка міністра сельскай 
гаспадаркі і харчаваньня было 
тры кандыдатуры. Аднак ад 
прызначэньня ўсе яны па той 
ці іншай прычыне адмовіліся. 
У выніку быў прызначаны 
першы намесьнік старшыні 
Барысаўскага райвыканкама... 
Амаль два гады пустуе крэсла 
намесьніка міністра эканомікі. 
Доўгі час вакантныя пасады 
намесьнікаў міністраў 
архітэктуры і будаўніцтва, 
спорту і турызму». Паводле 
слоў Кабякова, яшчэ 
складаней сытуацыя на 
рэгіянальным узроўні. 
Напрыклад, пры падборы 
кандыдатаў на пасаду 
першага намесьніка старшыні 
начальніка ўпраўленьня 
сельскай гаспадаркі і 
харчаваньня Крупскага 
райвыканкама адмовілася 
дзевяць кіраўнікоў 
сельгасарганізацый ня 
толькі зь Менскай, але і зь 
Берасьцейскай і Гарадзенскай 
абласьцей.

Высокапастаўленая паса-
да, як мне дакладваюць, 
некаторымі ўспрымаецца як 
дадатковая нагрузка і крыніца 
падвышанай небясьпекі

Калі людзі ня хочуць 
быць начальнікамі — гэта 
відавочная прыкмета крызісу 
сыстэмы. Так было за апошнімі 
часамі існаваньня СССР: 
калі ніхто не хацеў займаць 
пасаду партыйных кіраўнікоў, 
знайсьці кандыдатуру на 
пасаду першага сакратара 
райкама КПСС было вялікай 
праблемай.

Гэта наўпрост адбіваецца 
на якасьці кіраваньня. 
Калі намесьнікам міністра 
сельскай гаспадаркі 
прызначаюць намесьніка 
старшыні райвыканкама, дык 
самі разумееце, які будзе 

эфэкт. Гэта як напярэдадні 
вайны у СССР лейтэнантаў 
прызначалі кіраваць палкамі. 
Усім вядома, што атрымалася 
з таго экспэрымэнту.

Лукашэнка разумее, што 
трэба нешта рабіць. Ладзіць 
рэформы небясьпечна. 
Трэба, лічыць ён, неяк 
прымусіць працаваць гэтую 
сыстэму. Як? Усё, што робіць 
беларускі лідэр, не выходзіць 
за межы ягонага ўласнага 
жыцьцёвага досьведу. І 
ён узгадаў, як за савецкім 
часам рэгулярна праводзілі 
партыйна-гаспадарчыя акты-
вы. Там выступалі высокія 
начальнікі, тлумачылі, 
як працаваць, пагражалі 
нядобрасумленным кіраў-
нікам. Вось Лукашэнка і 
спрабуе паўтарыць той 
досьвед.

Такія дырэктыўныя выступы 
прэзыдэнта з указаньнямі, 
устаноўкамі, разносамі і 
публічнымі прыніжэньнямі 
чыноўнікаў незразумелыя і 
непатрэбныя ў нармальнай 
дэмакратычнай краіне. Яны 
неэфэктыўныя, паколькі 
неэфэктыўная сама 
сыстэма. Але ў межах існай 
сыстэмы яны зьяўляюцца 
неабходным элемэнтам 
яе функцыянаваньня. Калі 
адсутнічаюць эканамічныя 
стымулы, дык іх трэба 
кампэнсаваць прымусам. 
Сталінскія рэпрэсіі супраць 
кіроўных кадраў часткова 
выконвалі ролю такога 
прымусу. Бо калі няма 
жорсткага ціску зь вяршыні 
адміністратыўнай піраміды, 
дык сыстэма загнівае. Што 
паказаў брэжнеўскі застой. 
Лукашэнка гэта інтуітыўна 
адчувае, таму ўвесь час і 
цісьне, пужае. Яму здаецца, 
што яшчэ адна нарада — і 
сыстэма запрацуе. Шчасьлівыя 
тыя, хто вераць, бо іх царства 
нябеснае. 

валер карбалевіч
“радыё Свабода”

Гарадоцкі актывіст леанід 
гаравы атрымаў адказ 
ад начальніка турмы А. В. 
Дзмітрава на сваю скаргу, 
якую ён накіроўваў у 
Дэпартамент выканання 
пакаранняў па Магілёўскай 
вобласці. Ён патрабаваў 
тлумачэнняў, чаму яго ліст не 
дайшоў да палітвязня Мікалая 
Статкевіча, піша ПЦ «Вясна». 
Але адказ атрымаў ад тых на 
каго скардзіўся.

«У адказе з турмы напісана: 
«парушэнняў супрацоўнікамі 
турмы №4 парадку здабывання 
накіраванага Вамі ліста не 
ўстаноўлена». І ўсё... Не, каб 
прымаць меры для поўнага, 
аб'ектыўнага, усебаковага і 

своечасовага разгляду скаргаў, 
прымаць абгрунтаваныя 
рашэнні. Хоць - чаго 
здзіўляцца? Скаргу разглядалі 
тыя, на каго я ўласна і 
скардзіўся. Куды пісаць далей? 
У Дэпартамент выканання 
пакаранняў МУС у Менск ці ў 
пракуратуру Магілёва? Ці ў 
дзяржкантроль?» - разважае 
леанід гаравы, сябра БСдП 
(грамада) і актывіст руху 
«за Свабоду».

Ён лістуецца з многімі 
палітвязнямі, але ў адказ на 
адзін са сваіх апошніх лістоў 
Гаравы атрымаў ад Мікалая 
Статкевіча паведамленне, 
што гэты яго ліст не прайшоў 
цэнзуру. У паштоўцы ад 

Статкевіча было напісана: 
«Атрымаў пусты канверт 
ад вашага ліста з паметкай 
цэнзуры. Значыць, ваш ліст 
быў вельмі добрым:). Дзякуй за 
падтрымку. Поспехаў у вашых 
справах!»

Леанід Гаравы лічыць, 
што гэта неабгрунтаванае 
абмежаванне права на 
ліставанне палітвязня Мікалая 
Статкевіча.

Адказ на сваю скаргу на 
неправамерныя дзеянні 
службовых асоб магілёўскай 
турмы №4 актывіст лічыць 
звычайнай адпіскай і 
збіраецца скардзіцца ў 
вышэйшыя структуры.

www.charter97.org/be

Адміністрацыя магілёўскай турмы лічыць законным знішчэнне лістоў 
палітвязню.

зНішчэННе лістоў 
статкевічу
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Наелся ли НакоНец лукашеНко 
презиДеНтства

Если Лукашенко говорит, что президентства уже наелся, значит, сто процентов будет участвовать 
в следующих выборах.

«В последнее время опять мне 
начинают подбрасывать вопросы с 
выборами. Я не напрягаюсь по этому 
вопросу, как некоторым кажется. И 
пытаться меня припереть к стенке 
выборами... Я уже президентства 
наелся, если уж на то пошло», — заявил 
Александр Лукашенко 10 декабря 
на республиканском совещании по 
решению проблем строительной 
отрасли и совершенствованию работы 
с руководящими кадрами.

«Изберут меня люди или не изберут 
— поверьте, это будет зависеть 
не только от вас. Если я еще буду 
участвовать в этих президентских 
выборах. Это только Господу известно, 
еще до них надо дожить. Человек ходит-
ходит, а завтра и ходить перестает. 
Поэтому всякое может быть», — 
предположил официальный лидер.

Всякое может быть — это точно. И 
дороги бывают скользкие, и самолеты 
до взлетно-посадочной полосы не 
дотягивают, да и элементарный инфаркт 
у мужчин в таком возрасте — дело 
обычное. Но это все гипотетически. 
Реальность же такова, что основным 
претендентом на президентских 
выборах 2015 года будет Лукашенко. 
Что бы там Александр Григорьевич не 
говорил!

А о туманности своих перспектив 
накануне очередной избирательной 
кампании Лукашенко говорит 
постоянно. Красноречия 
официальному лидеру не занимать, 
но в отношении собственного 
президентского опыта Лукашенко с 
завидной регулярностью использует 
один и тот же эпитет — «наелся».

«Я восемь лет — президент. 
Поверьте, я уже власти наелся столько, 
что вам и не снилось». Так Александр 
Лукашенко говорил 9 декабря 2002 
года в интервью программе «Сегодня» 
телеканала НТВ.

«Я очень часто уже начинаю 
оправдываться, даже перед 
высокопоставленными чиновниками 
России. Я им так говорю: дорогие мои, 
родные, я наелся власти, мне шапка 
Мономаха не нужна, я не приезжаю 
в Кремль, чтобы схватить какую-
то стену и увезти в Беларусь, я не 
претендую ни на какие-то там 
властные полномочия на территории 
России». Это его слова 1 августа 2003 
года на пресс-конференции для 
российских СМИ.

А потом были референдум 2004 
года об изменении Конституции, что 
позволило Лукашенко баллотироваться 
в президенты без ограничений, и 
собственно выборы 2006 года, которые 
завершились очередной «элегантной» 

победой. Выходит, не утолил Александр 
Григорьевича жажду власти! Хотя на 
людях по-прежнему твердил, что сыт 
всем этим по горло.

«И я уже вот так наелся. У меня уже 
просто нет сил. Полтора десятка лет, 
а может быть, и двадцать, вот эта 
борьба, борьба. Непрерывная борьба», 
— сетовал Лукашенко в феврале 2007 
году в интервью российской газете 
«Завтра».

Правда, иногда он пытался пояснить 
обществу противоречивость ситуации. 
«Хочу сказать откровенно: Лукашенко 
уже достаточно у власти, наелся ею, и 
вопрос в том, во имя чего я стараюсь 
ее сохранить. У меня всегда была одна 
цель — сохранить суверенитет, 
независимость нашей страны. Я хочу, 
чтобы народ нормально жил, чтобы на 
этом клочке земли люди чувствовали 
себя дома. Вот цель всей моей властной 
политики», — говорил Лукашенко 21 
октября 2009 года во время встречи 
с министром иностранных дел Эстонии 
Урмасом Паэтом.

Понятно, что, имея в жизни такую 
цель, Лукашенко не станет отдавать 
кому-то рычаги управления страной. 
Даже людям, которым он может 
доверять. Например, собственным 
сыновьям.

«Забудьте эти разговоры о том, что я 
готовлю своих сыновей как наследников 
— это не Россия. По наследству власть 
никто передавать не будет. Я не хочу, 
чтобы мои дети были президентами в 
Беларуси. Я наелся, и моим детям из-за 
меня хватило этого президентства», 
— заявил Лукашенко 1 октября 2010 
года в ходе пресс-конференции для 

региональных российских СМИ.
«мне достаточно власти в Беларуси. 

я нормально работаю. меня люди 
уважают. да мне уже не до этого — 
я уже наелся этого хлеба, дальше 
некуда», — вторил он себе в интервью 
газете «Литовский курьер», которое 
было опубликовано 21 октября 2010 
года.

Наелся — не наелся, но на выборы 
2010 года Лукашенко пошел без 
раздумий. Итог их всем известен.

В общем, Лукашенко на пенсию 
не собирается, и в 2015 году 
баллотироваться будет явно не для 
того, чтобы проиграть. Тогда зачем он 
почти полтора десятка лет повторяет, 
как он наелся этого президентства?

Маловероятно, что Лукашенко 
от власти действительно устал, 
а прорывающиеся в интервью 
откровения — его подсознательное 
подтверждение этой усталости. Скорее 
наоборот: концентрированность и 
абсолютная полнота власти — это 
тот наркотик, который позволяет 
Лукашенко так долго быть в форме. 
Кроме того, очевидно, что опьянение 
властью серьезно исказило 
мировосприятие Лукашенко. он уже 
давно не отделяет себя как личность 
от должности президента, да и от 
страны в целом.

В таком контексте его вербальная 
пресыщенность властью — не более 
чем игра на публику в попытке 
подчеркнуть священную и где-
то даже мученическую суть его 
президентства.

дмитрий СЕргЕЙЧИк
naviny.by

Замест сярэднедзённага заробку 
за дні хваробы ім налічваюць дапамогу 
ў мінімальным памеры, роўным 50 % 
бюджэту пражытачнага мінімуму.

Наведваючы 8 кастрычніка ААТ 
«БелАЗ», Аляксандр лукашэнка заявіў, 
што не выключае магчымасці вяртання 
да ранейшага механізму аплаты 
бальнічных лістоў . Аднак з тых часоў 
нічога перагледжана або адменена не 
было, і антыгуманны эксперымент над 
працуючым насельніцтвам Беларусі 
працягваецца. Адчуваючы недахоп 
грошай, «дзяржава для народа» 
вымушана адмаўляцца ад сацыяльных 
гарантый.

На такіх грошах і здаровы памрэ
Як вядома, з пачатку года ў Беларусі 

павялічаны дапамогі па догляду дзіцяці 
ва ўзросце да трох гадоў. У выніку значна 
ўзраслі расходы Фонду сацыяльнай 
абароны на гэтыя выплаты, што прывяло 
да недахопу сродкаў у бюджэце фонду 
на іншыя расходы па сацыяльнаму 
страхаванню.

Для вырашэння гэтай праблемы ўрад, 
у прыватнасці, і прыняў пастанову № 
569, мэта якой - скараціць выплаты па 
бальнічных лістах. Так, павялічаны з 6 
да 12 дзён тэрмін аплаты бальнічных ў 
памеры 80 % ад сярэдняй заработнай 
платы, а для разліку сярэдняй заработнай 
платы цяпер бярэцца перыяд не ў 
два, а ў шэсць месяцаў. Маладым жа 
спецыялістам, як адзначана вышэй, не 
пашанцавала асабліва.

Наўрад ці існуе статыстыка 
захворванняў і выплат маладым 
спецыялістам па хваробах, але думаю, 
што гэтыя сумы нязначныя для 
дзяржавы. Але страты для спецыяліста 
адчувальныя. Напрыклад, калі ў 
такога работніка сярэдняя месячная 
заработная плата складае 2500000 
рублёў, то сума выплат за месяц хваробы 
ў агульным парадку была б 2300000 
рублёў, а так ён атрымае за ўсё 523 800 
рублёў, або 17 460 рублёў у дзень.

Прымаючы гэта рашэнне, чыноўнікі, 
магчыма, лічылі, што хварэць па новых 
правілах гэтай катэгорыі спецыялістаў 
стане нявыгадна і яны проста не стануць 
звяртацца за бальнічнымі лістамі. З 
апошніх сіл будуць хадзіць на працу. 
Пры гэтым будзе налічвацца заработная 
плата, адпаведна, будуць і ўзносы ад яе 
ў фонд, а не выплаты са сродкаў фонду. 
выгада для дзяржавы падвойная.

Можна лічыць, пашанцавала, калі 
малады спецыяліст захварэў на грып або 
ВРВІ. Але калі хвароба больш сур’ёзная і 
працяглая?

Вось тады і прыйдзецца сутыкнуцца 
з праблемай выжывання на палову 
бюджэту пражытачнага мінімуму. І пры 
гэтым трэба не проста выжыць, але 
яшчэ і вылечыцца, гэта значыць несці 
дадатковыя, і немалыя, выдаткі. А калі 
ж трэба яшчэ і пагашаць крэдыты на 
аплату адукацыі або аплачваць здымнае 
жыллё?

(скарочана)
ганна вашчыла
http://naviny.by

Дзяржава 
ўДарыла 

бальНічНым 
лістом

Ўрадавая пастанова № 569, 
зрэзала выплаты па бальнічных 
лістах, асабліва моцна ўдарыла 
па маладых спецыялістах, у якіх 
перыяд выплаты страхавых 
узносаў складае менш за шэсць 
месяцаў.

САцыялЬНАя ПАліТыкА

ААН рэкамендуе 222 паліцэйскіх, а ў 
СССР было 214 міліцыянта на 100 тыс. 
насельніцтва.

Іншымі словамі, Беларусь з'яўляецца 
абсалютным лідэрам у свеце па 
суадносінах ліку супрацоўнікаў міліцыі 
да насельніцтва.

Гэтыя паказчыкі прыведзены ў 
тлумачальнай запісцы да двух 
законапраектах, якія зарэгістраваныя ў 

Вярхоўнай радзе Украіне. Прапануецца 
істотна знізіць колькасць супрацоўнікаў 
Міністэрства ўнутраных спраў і органаў 
пракуратуры. Аўтары лічаць, што 
агульная колькасць ў 375 700 чалавек 
(або 780 супрацоўнікаў на 100 тыс. 
насельніцтва) неабгрунтаваных 
завышаная, піша «коммерсант-
украина».

У тлумачальнай запісцы да 

законапраекта аб скарачэннях у МУС 
таксама паказваецца, што ў Італіі на 
100 тыс. насельніцтва прыпадае 552 
паліцэйскіх, у Балгарыі - 442, у Чэхіі - 405, 
Францыі - 369, Польшчы - 264, у зшА - 233. 
Найбольшыя суадносіны пасля Беларусі 
зафіксавана ў расіі - 976. Найменшы 
еўрапейскі паказчык - у швецыі - 195-
200 на 100 тыс. насельніцтва.
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На 100 тысяч насельніцтва ў Беларусі прыпадае 1442 супрацоўніка МУС. Сярэднесусветны 
паказчык складае 300 паліцэйскіх на 100 тыс. чалавек.

беларусь – паліцэйская краіНа
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